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Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

A vidéki egy tiszta, 
őszinte, bölcs világ

A mindennapi életünket 
lassan két éve alapve-
tően meghatározó és 
befolyásoló koronavírus 
járvány mellett szóba 
kerültek az idén megho-
zott, történelmi léptékű 
kormánydöntések, és a 
békéscsabai fejleszté-
sek abban az interjúban, 
amelyet Herczeg Tamás-
sal készítettünk. Bé-
késcsaba országgyűlési 
képviselője a gazdasági 
és egészségügyi témák 
mellett beszélt a közös-
ségek erejéről, valamint 
a fák és a zöldterületek 
fontosságáról.

– A 2021-es esztendő is a 
koronavírus-járvány sötét 
árnyékában telt. Ön szerint 
van-e végleges megoldás a 
Covid-ellen?

– Jelenleg nem tud jobb 
megoldást a világ összes or-
szága, így természetesen 
én sem tudok mást monda-
ni, mint az oltakozást. Több 
helyen olvastam arról, hogy 
„öngyilkos” vírussá válik, 
lassan „elkopik” és influen-
za szerűvé szelídül a Covid. 
De nyilván az orvostudo-
mánynak lesz döntő szere-
pe abban, hogy elmúljon. 
Lehet, hogy az injekció he-
lyett a gyógyszeres keze-
lés lesz az út, már vannak 
olyan hatóanya-
gok, amik csök-
kentik a súlyos 
tünetek kiala-
kulást, de úgy 
néz ki, hogy az 
egészségügy ál-
tali immunizá-
lás nem kerül-
hető meg. Nem megoldás a 
bezárkózás, a korlátozás, 
a digitális tanrend szerin-
ti oktatás, nem megoldás az 
országok hermetikus zárá-
sa, ráadásul ez lehetetlen is 
a mai világban. 

– Szociológusként bizonyá-
ra az átlagnál többet fog-
lalkozik az emberi kapcso-
latokkal, s főleg a Covidnak 
az erre gyakorolt hatásá-
val. Ön szerint ezen a terü-
leten van-e változás, és ha 
igen, milyen mértékű?

– Ha szűkülnek az embe-
ri kapcsolatok, ritkulnak a 
konkrét találkozások, keve-
sebbet vagyunk együtt, an-

nak vannak káros hatásai 
az ember lelkére. Azt mond-
juk, milyen jó, hogy van in-
ternet. De meggyőződésem 
és a tapasztalatom is, hogy 
semmiképpen nem váltja ki, 
hogy a családok, a közössé-
gek tudjanak valós időben 
és valós térben együtt len-
ni. A  gazdaság előbb-utóbb 
talpra áll, de a közösségek-
nek nélkülözhetetlen szere-
pük van az életben – hiszen 
szociális lények vagyunk –, 
és ha ezt valami akadályoz-
za, annak nagyon súlyos lel-
ki következményei vannak.

– A kormányzat gondolko-
zik-e azon, hogy valamilyen 
segítséget nyújtson azok-
nak az embereknek, akik a 
koronavírus-járvány miatt 
mentális problémával küz-
denek?

– A  kormányzat részéről 
több döntés is született en-
nek a mentális megpróbál-
tatásnak a feloldására, „ke-
zelésére”. Azon túl, hogy 
nem korlátozza a közössé-
gek működését, támogatja a 
programokat, amik lehető-
séget adnak az együttlétre. 
Ilyen a Köszönjük Magyar-
ország, az Őszi Hacacáré, a 
plusz források a civil szer-
vezeteknek, a kistelepülé-
sek rendezvényeinek tá-
mogatása. Tehát része a 
kormányzati gondolkodás-
nak, hogy segítse a csopor-

tok, szervez-
tek működését, 
megteremtse az 
együttlétek le-
hetőségét. Az, 
hogy az egyén 
szintjén mi-
lyen segítség-
nyújtás lehet-

séges, nehezebb kérdés. Az 
látható minden, ebben a té-
makörben végzett kutatás-
ból, hogy a pandémiához 
kapcsolódó bezártság, a 
korlátozások valóban ko-
molyan megterhelik a men-
tális egészségünket, hiszen 
az otthonlét során rövid idő 
alatt is strukturálatlanná 
válhat az ember élete, meg-
szűnik a rendszeresség, 
sokkal csekélyebb az im-
pulzusok száma. Nagy való-
színűséggel ennek a bezárt-
ságnak is köszönhető az az 
elkeserítő mennyiségű ag-
resszivitás, ami a közössé-
ginek nevezett oldalakon 
tapasztalható, szinte bár-

milyen téma is vetődik fel a 
„beszélgetés” során. Ezért is 
csak a legutolsó, leginkább 
elkerülendő lépés lehetne a 
zárás. 

– Nem csak az állampolgá-
rok szomatikus testi és lel-
ki egészségére, de az élet 
valamennyi területére ne-
gatívan hatott a járvány. 
A gazdaság bár nyáron re-
kord növekedést mutatott 
az elmúlt év azonos idősza-
kához képest, most megint 
csökken a teljesítmény di-
namikája. Ön szerint ellen-
súlyozhatók-e a kormány 
intézkedéseivel a világgaz-
dasági folyamatok?

– A  következő évre már 
elkészült a gazdasági növe-
kedés ütemére vonatkozó 
terv, amiben van dinamika. 
A  következő esztendőre öt 
százalék feletti növekedést 
prognosztizál Varga Mihály 
pénzügyminiszter, és az azt 
követő esztendőben is ha-
sonló lehet a növekedés.  
A  világban most azt látjuk, 
hogy villamosenergia, föld-
gáz és alapanyag hiány-
ra számítanak a szakértők. 
Ezek közül az első kettő 
esetében hozott döntések 

– és itt a rezsicsökkentés 
során meghatározott la-
kossági árakra, valamint a 
hosszútávú földgázvásár-
lási szerződésre gondolok 
– biztonságot és kiszámít-
hatóságot jelentenek. A  na-
pokban született előterjesz-
tés, ami a kisvállalkozások 
kedvezményes árú ener-
giafelhasználását eredmé-
nyezi, a gazdaság szereplői-
nek egy fontos csoportjánál 
szolgálja a működési stabi-
litást. A  rezsicsökkentés-
sel, a földgázbeszerzéssel, 
illetve a rögzített üzem-
anyagárral sok területen el-
lensúlyozhatók a világpi-
aci trendek. Körbenézve a 
szomszédos országokban 
vagy az Európai Unióban, 
az látható, hogy a magyar 
kormány sokkal többet tett, 
mint más országok veze-
tői. És ehhez hozzáteszem 
a munkáltatói adók négy, 
a kisvállalati adók további 
egy százalékos csökkenté-
sét. Ezzel együtt ezerötszáz 
milliárdos adócsökkentést 
hajt végre jövőre a kormány, 
ami valóban történelmi lép-
tékű!

Herczeg Tamás országgyűlési képviselő felszólalás közben

Elengedhetetlenek 
a pályázati források
Csabaszabadit a megyeszék-
hely külterületi lakott helye-
ként tartották számon so-
káig, valójában az egykori 
gerendási legelő településré-
sze volt. A  rendszerváltozta-
tást követően, 1993-ban lett 
önálló közigazgatási státu-
sza. Községi rangra emelke-
dését követően 
lassan indultak be 
a változások a te-
lepülésen. Sze ve-
ré nyi Attiláné Ko-
csis Melinda, 15 
esztendeje polgár-
mester a válasz-
tók bizalmából, azóta igyek-
szik mindent megmozgatni, 
hogy a közel 400 fős lakos-
ság egyre élhetőbb környe-
zetben tölthesse mindennap-
jait. A  földrajzi és környezeti 
adottságok jól biztosítják az 
alapokat, hisz a község Bé-
késcsabától karnyújtásnyira 
helyezkedik el, tömegközle-
kedéssel több irányból is kivá-
lóan megközelíthető, csendes, 

és közbiztonság szempontjá-
ból is kielégítő. 

- Visszaemlékezve 2006-
ra, még a szociális alapellá-
tások sem voltak elérhetők 
itt helyben. Ma pedig, már 
gondolhatunk arra is, hogy 
az önkormányzati épületre 
felújítás vár. Csabaszabadi 

Község Önkor-
mányzata a Ma-
gyar Falu Prog-
ram keretében, 
a 2021. évben 
m e g h i r d e t e t t 
Önkormá nyza-
ti tulajdonban 

lévő ingatlanok fejlesztése - 
2021 című, MFP-ÖTIK/2021 
kódszámú pályázati kiírás-
ra, ezen belül is Faluházak 
fejlesztésére nyújtott be tá-
mogatási kérelmet. Nyá-
ron már aláírásra is került a 
28 238 156 forint vissza nem 
térítendő támogatást tartal-
mazó okirat.

Fontos az 
együttmű-
ködés a kör-
nyező tele-
pülésekkel
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Kevesebb adó, 
több jövedelem
A magyar, de talán az eu-
rópai történelemben is pél-
da nélküli az az adócsomag, 
aminek az elemeit 2021-ben 
terjesztette a Parlament elé 
a Fidesz-KDNP kormány, és 
amelyet a kormánypárti kép-
viselők támogatásával sza-
vazott meg az Országgyűlés.

Novemberben a nyugdíja-
sok soha nem látott mértékű 
nyugdíjprémiumban része-
sültek, amely a törvényben 
foglalt maximális 80 000 fo-
rint volt. Ezt valamennyi 
nyugdíjban részesülő meg-
kapta, függetlenül a nyugdí-
ja mértékétől.

A nyugdíjasok a következő 
év februárjában megkapják 
a 13. havi nyugdíj teljes ösz-
szegét, ezzel az Orbán Vik-
tor vezette kormány vissza-
adja azt a 13. havi nyugdíjat, 
amit a baloldalinak nevezett 
kormány 2009-ben elvett az 
idősektől.

Január elsejétől brut-
tó 200  000 forintra nő a mi-
nimálbér, és bruttó 260  000 
forintra emelkedik a szak-
munkás minimálbér. Ez-
zel mintegy húsz százalékkal 
emelkedik a legalacsonyabb 
keresettel rendelkezők bére. 
Ez a béremelés az inflációt fi-
gyelembe véve is jelentés reál-
bér növekedést eredményez. 

A koronavírus járvány el-
lenére is rekord mértékű nö-

vekedést ér el 2021-ben a 
magyar gazdaság. Az éves 
szinten 5 százaléknál biz-
tosan magasabb GDP nö-
vekedés lehetőséget termet 
a kormánynak arra, hogy a 
gyermeket nevelő családok 
számára az átlagbér mérté-
kéig visszaadja a 2021-ben 
befizetett adót. Ez a döntés 
csaknem kétmillió szülőt 
érint, és az intézkedéssel a 
Fidesz-KDNP kormány 600 
milliárd forintot ad vissza a 
családoknak.

A fiatalok életkezdését se-
gíti az az elfogadott jogsza-
bály, amely értelmében a 25 
év alatti fiatalok az átlagjö-
vedelem mértékéig adómen-
tességet élveznek. Ez az adó-
mentesség a foglalkoztatási 
jogviszonyból, a vállalkozói, 
vagy őstermelői tevékeny-
ségből és a diákmunkából 
származó jövedelmekre is 
érvényes.

A vállalkozásokat segítő 
intézkedésként 4 százalékos 
munkáltatói adó csökkentés 
és 1 százalékos kisvállalko-
zói adócsökkentés lép életbe 
a következő esztendőben.

A felsorolt intézkedések 
jól mutatják a Fidesz-KDNP 
célkitűzését, miszerint Ma-
gyarországot előre kell vin-
ni, és ehhez a családok és 
vállalkozások támogatására 
van szükség!

Tiszták, 
őszinték és 
erősebbek 
az emberi 
kötődések
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– A gazdaság talpra állítása 
mellett jelentős támogatá-
sokat, kedvezményeket kap-
nak az állampolgárok. Me-
lyeket tart a legjelentősebb 
idei parlamenti döntések-
nek?

– Az elfogadott jövő évi 
adócsomag több olyan ele-
met is tartalmaz, ami pá-
ratlannak és történelminek 
nevezhető. Ebbe tartozik a 
huszonöt év alattiak adó-
mentes jövedelme. Bárhon-
nan is származik ez a jövede-
lem – legyen az vállalkozás, 
őstermelői tevékenység, fog-
lalkoztatás vagy diákmun-
ka – nem terheli személyi-
jövedelem-adó. Teljesen 
rendhagyó, hogy a gazda-
ság teljesítőképességének 
köszönhetően a családok 
az átlagjövedelem szintjé-
ig visszakapják a befizetett 
adójukat. Ilyen még soha 
nem volt Magyarországon. 
Az is szinte példa nélkü-
li, hogy a garantált bérmini-
mum és a minimálbér ilyen 
mértékben emelkedik a kö-
vetkező évben. Bár nem adó-
jogszabály, de nagyon jelen-
tős a nyugdíj prémium és a 
nyugdíj kiegészítés össze-
ge, amit ez év novemberé-
ben kaptak az idősek. Ma-
gam is javasoltam, hogy azok 
a kisnyugdíjjal rendelkezők, 
akiknél a nyugdíjprémium 
mértéke nem érte volna el a 
maximálisan adható össze-
get, ők is kapják meg a nyolc-
vanezer forintot. Az erről 
szóló kormánydöntést kicsit 
a saját sikeremnek is érzem. 

– Saját sikerének tekinthe-
ti a tavaszi kormánydöntést 
is, amikor az üzletbezárások 
kapcsán tett javaslatot arra, 
hogy a zárás ne vonatkozzon 
a mezőgazdasági terméke-
ket árusító üzletekre. Ez egy 
nagyon fontos döntés volt a 
mezőgazdaságból élők és a 
kiskert tulajdonosok számá-
ra is. Adódik a kérdés: eny-
nyire azonosul a kistelepü-
lésen élők problémáival? 
Milyennek látja a jelen vidé-
ki emberének helyzetét?

– Magam is falusi vagyok, 
Pusztaföldváron éltem gye-
rekkoromban. Ez a világ egy 
tiszta, őszinte, jól átlátható, 
emberléptékű, bölcs világ. 
Akadnak feszültségek em-
ber és ember között, de még-
is tiszták, őszinték és erő-
sebbek az emberi kötődések, 
ami lelki értelemben is na-
gyon sokat jelent. Vidéken 
a hagyománytisztelet ta-
lán azzal is összefügg, hogy 
a kistelepüléseken az embe-
rek jól ismerik a településük 
múltját.  A gyermekkor meg-
határozó az ember életé-
ben, így a szüleimtől tanul-
tak, és például a természet, 
a földművelés, a kertészke-
dés a mai napig az életem 

része. Nekem is van kisker-
tem, minden évben vetünk, 
palántázunk a családdal, 
metszem a gyümölcsfáimat, 
elvégzem a tavaszi lemosó 
permetezést. Nincs is annál 
jobb, mint amikor a saját pa-
radicsomodat, paprikádat 
teszed az asztalra a szalonna 
mellé… és a saját gyümölcs-
nek is más íze van, mint amit 
a boltba veszek. Ha még jófé-
le pálinka főzésére is jut eb-
ből a gyümölcsből, az aztán 
szuper dolog.

– Szinte le sem zárult az év, 
de már készülhetnek az ön-
kormányzatok, a civil szer-
vezetek, az egyházak a kö-
vetkező évi Magyar Falu 
Program pályázataira. Lát-
ható-e, hogy milyen változá-
sok lesznek az új kiírásban?

– A  sikeres programele-
mek természetesen marad-
nak. Lesznek új pályáza-
ti területek is, mint például 
a szabadtéri közösségi terek 
kialakítása. Ami talán fon-
tos változás, hogy még in-
kább egyszerűsödik, és gyor-
sul a pályáztatás rendje. 
Szűkülnek a beadási és el-
bírálási határidők, így gyor-
sabban tudják megvalósíta-
ni a nyertesek a fejlesztési 
elképzeléseiket. 

Ön szerint mi szükséges ah-
hoz, hogy javuljon a kiste-
lepülésen élők életszínvo-
nala?

Az én munkám is benne 
van abban, hogy évről évre 
legyen forrás járdák és belte-
rületi utak karbantartására, 
felújítására. Úgy gondoltuk 
néhány képviselőtársam-
mal, hogy ennek prioritást 
kell élveznie a Magyar Falu 
Programban, mivel a hét-
köznapi életet alapvetően 
befolyásolja, hogy milyen 
járdákon, utakon közleked-
hetünk.  Magam is kezde-
ményeztem, hogy a Magyar 
Falu Program tartalmaz-
za erre a területre a pályá-
zati lehetőséget, és minél 
több pénz jusson Békés me-
gyének. Ha egy településnek 
javul a szolgáltatási szín-
vonala, csapadék és belvíz 
elvezető rendszerek épül-
nek, kiépül a szennyvízhá-
lózat, az ott élők életminő-
sége javul ezzel. A kisvárosi, 
falusi lét előnyei, a tágasság, 
a személyes kapcsolatok in-
tenzitása, a „minden elérhe-
tő távolságban megtalálha-
tó” érzése mellett, ha vannak 
Magyar Falu Program és 
TOP-os fejlesztések, akkor 
érthető, hogy miért állt meg 
közel ezer magyar kistele-
pülésen a népességfogyás. 
Amennyiben ehhez még tár-
sul a városkörnyéket alkotó 
kistelepülések és a megye-
székhely közötti erős szol-
gáltatás – vásárlás, munka-
helyek, oktatás – akkor jól 
lehet élni egy kis települé-

sen. Mi ilyen szempontból 
jól állunk. Békéscsaba isko-
laváros, a Csaba Center az 
ország egyik legnagyobb és 
legjobb bevásárló központ-
ja, a környező településekről 
rengetegen dolgoznak a me-
gyeszékhelyen, a közlekedé-
si kapcsolatok is jók. Ezek 
alapján Békéscsaba olyan 
térségi központként tud mű-
ködi, ami biztos, nyugodt 
életet biztosíthat a környe-
ző kisebb településen élők-
nek is.

– A közösségi oldalán folya-
matosan jelennek meg olyan 
fotók, amelyek valamilyen 
környezetvédelmi progra-
mon készültek. Pusztán a 
fák szerelmese, vagy úgy 
gondolja, hogy a klímavál-
tozás megállításában való-
ban az utolsó percekben va-
gyunk?

– A  kettő között találha-
tó az igazság. A  zöld kör-
nyezet fontos nem csak a 
klímavédelem, hanem a 
hangulatunk, a jóllétünk, az  
egészségünk szempontjá-
ból is. Amikor például Buda-
pest belvárosában gyalogo-
lok, és nem látok az utcában 
fát, füvet, vidéki emberként 
ez azonnal feltűnik és nyo-
masztólag hat rám. Tehát ez 
is benne van, és az is, hogy 
időnként „klíma-szorongok”, 
ami nem jó, de van ilyen. 
A  fák, az erdők, azoknak a 
mennyisége sorsdöntő a jö-
vőnk szempontjából. Tehát a 
fák ültetése, a nyári száraz-
ságban azok locsolása, óvá-
sa, a személyes motiváció 
mellett, az éghajlatunk él-
hetősége iránt érzett felelős-
ségnek is az eredménye. 

– Szakmáját tekintve közös-
ség építő, szociálpolitikus 
és tanár, de emellett elkö-
telezett állatvédő és kör-
nyezetvédő, miközben infra-
struktúra fejlesztésekért, 
gazdasági támogatási ügyek-
ben és munkahelyteremtő 
forrásokért lobbizik. Olykor 
van hiányérzete valamely te-
rülettel kapcsolatban?

– Igen, van, nem is kevés. 
Hiszen nincs olyan, hogy va-
lami készen van és hátra-
dőlhetünk. Ami ma rendben 
van, és nem figyelünk rá, azt 
holnap már javítani kellhet, 
ami ma elegendő, azt holnap 
sokan már kevésnek tarthat-
ják. Azt is tudom, hogy sok 
szempontból kell fejlődnie 
szeretett otthonunknak, Bé-
késcsabának, hogy minden-
ki jól érezze magát itthon. 
Ugyanakkor fontos, hogy 
tudjunk örülni az eredmé-
nyeinknek, éljük meg pozitív 
érzéssel mások erőfeszítése-
it is, és lássuk meg egymás-
ban a jót, a szeretnivalót. 
Biztos vagyok abban, hogy 
ez a saját boldogságunkhoz, 
boldogulásunkhoz is nagy-
ban hozzájárul!

Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

A vidéki egy tiszta, 
őszinte, bölcs világ

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Egyre többen 
kíváncsiak 
Csabaszabadira

Amennyiben segítsé-
get kérne az érdeklődő 
Csabaszabadi értékei, 
látnivalói tekintetében, 
szinte kivétel nélkül 
Kesjár Mátyáshoz irá-
nyítanák, aki a hely-
történet igazi mestere.    
A helyi szlovák nem-
zetiségi önkormányzat 
elnöke, Csabaszabadi 
díszpolgára és egykori 
polgármestere örömmel 
állt rendelkezésemre, 
amikor azt próbáltam 
tudakolni, hogy vonzó-e 
a falucska a turizmus 
számára, vannak-e iz-
galmas látnivalók náluk. 

Egyre inkább látogatott 
Csabaszabadi.  Jönnek fo-
lyamatosan elszármazot-
tak, békéscsabai és más vi-
déki nyugdíjas egyesületek, 
a közelmúltban postások 
csoportja járt itt, vannak 
egyéni érdeklődők. Állunk 
mindenkinek szíves rendel-
kezésére! Községünk tagja 
az Alföld Slow Egyesület-
nek, mely 2018-ban alakult 
tíz békési település össze-
fogásával annak érdekében, 
hogy az értékeinket, hagyo-
mányainkat megőrizzük, és 
megmutathassuk a jövő ge-
nerációi számára. Telepü-
lésmarketing szempontból 
fontos, hogy a nyilvános-
ság minél többet hallja a ne-
vünket, minél többet olvas-
son rólunk az interneten, 
ismerjenek így is bennün-
ket – sorolta az elnök, aki-
vel sorra vettünk néhány 
aktuális történést is. – Az 
egykori tanyai tanítók em-
lékét mindenképp szeret-
nénk megőrizni az utókor-
nak. Megjelentettünk egy 
kiadványt a volt Legelő-ge-
rendási tanyai Általános 
Iskoláról, készül a Szalay-
majori általános iskoláról 
is egy anyag, de tervbe van 
véve a Nagygerendási és a 
Csabaszabadi Általános Is-

kolákról is egy kiadvány el-
készítése. A  Beliczey Ház 
udvarán található Emlék-
fal a csabai tanyavilágban, 
a gerendási, kétsopronyi, 
telekgerendási és csa ba-
sza ba di tanyai iskolákban 
oktatóknak és a mára meg-
szűnt iskoláknak a múltját 
őrzi. Öt évvel ezelőtt került 
felújításra. Igazából akkor 
jött az ötlet, hogy marad-
tak még azokból az idők-
ből emléktárgyak, amik-
nek meg kellene találni a 
helyét. A  volt iskola pad-
lástere üres, alkalmas egy 
emlékszoba kialakításá-
ra. A  szlovák önkormány-
zat pályázott is a megvaló-
sításra. Zsíros Mihálynétól 
és Novák András hagyaté-
kából kerültek hozzánk dol-
gok, amik az ötven négyzet-
méteres, tetőtér beépítéses 
tanteremben lesznek majd 
kiállítva.  Reményeink sze-
rint jövő tavasszal meg-

tarthatjuk az átadót. Az 
egykori diákok körében van 
egy zárt facebook csopor-
tunk is, ahol szintén kerül-
tek elő olyan ereklyék, mint 
tarisznya, lepréselt virá-
gok, tolltartó, képek, tablók, 
könyvek. 

– Úgy tudom, hogy a ke-
resztfelújítások sem ma-
radnak abba!

– Csabaszabadiban az út 
menti keresztek felújítása 
jórészt pályázati program-
ban valósult meg. Három 
keresztet tudtunk megújíta-
ni, kettőt támogatásból, míg 
a Beliczey keresztet a Csa-
baszabadi Szlovák Önkor-
mányzat a saját költségve-
téséből. „Van” egy Áchim L. 
András keresztünk is, ami-
nek egyelőre csak a talpaza-
ta van meg…

– A helyi értéktárban is 
szerepel az Almanap, mint 
falunapi rendezvény. Hon-
nan ered ez az elnevezés?

– A  szlovákiai testvér-
településünk ötven hektá-
ros almáskertjéből. Ebből 
is látszik, hogy erős az élő 
kötődés is a szlováksághoz. 
A szintén értéktárban jegy-
zett Almalekvárunk üvegén 
is kétnyelvű a recept. Nem 
titkosítjuk, vigye ez is jó hí-
rünket!

ifj. Szelekovszky László és 
fiai újították fel a kereszte-
ket Foto: beol.hu

A helyi értéktárban is jegyzett csabaszabadi almalekvárt magyarul és szlovákul is felcímkézik

Helyi 
Értéktár
1. Beliczey – kastély
2. Szalai kereszt
3. Beliczey István, Békés 

vármegye főispánja
4. Beliczey Miklós, Békés 

vármegye főispánja
5. Beliczey tér
6. Horgásztó
7. Millecentenáriumi 

Emlékpark
8. 1848-as kopjafa
9. Millecentenáriumi 

Kopjafa
10. Zsíros hagyaték
11. Tanyai tanítók 

Emlékfala
12. Almanapok
13. Almalekvár
14. Játszóház
15. A Gerendási Pusztából 

született Község 
Csabaszabadi című 
kötet

16. Na pamiatku predkov 
– 2007 – Őseink 
emlékére emlékkő
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A rendkívüli 
helyzet ellenére 
is a fejlődés útján 
Békés megye
Rendkívüli és különleges, 
viszontagságokkal, megpró-
báltatásokkal teli évtől kö-
szön el a nagyvilág, s szű-
kebb pátriánk. Immáron a 
második esztendő pereg tova 
az idő megállíthatatlan ho-
mokóráján, amit az emberi-
ség egy láthatatlan, de halá-
losan veszélyes vírus okozta 
világjárvány árnyékában, 
alapvetően védekezéssel 
tölt. A koronavírus-járvány 
átírta a mindennapok for-
gatókönyveit, az elmúlt idő-
szakban világszerte új értel-
met nyert a veszélyhelyzet, 
illetve a biztonság fogalma, 
és felértékelődött a védelem, 
a védekezés képessége. 

A kormány helyénva-
lóan és kellő időben meg-
hozott járványügyi dön-
téseinek köszönhetően 
Magyarországon a lehető 
leghamarabb rendelkezésre 
állt a pandémia letöréséhez, 
megfékezéséhez szükséges 
leghatásosabb és leghatéko-
nyabb fegyver, a védőoltás, 
ami életeket mentett, ment. 

A világjárvány árnyéká-
ban a Békés megyei köz-
igazgatás is megtanult 
gúzsba kötve táncolni, hi-
szen egyszerre kellett el-
lássuk alapfeladatainkat, 
s megfeleljünk, eleget te-
gyünk a védekezés megszer-
vezésével kapcsolatos em-
berfeletti kihívásoknak. 
Bebizonyítottuk, hogy a köz-
jó érdekében tevékenykedő 
közigazgatásnak igenis van 
reagálóképessége, képes a 
létszámtöbbszörözésre, és 
a produktív kényszer meg-
sokszorozza erőinket. A kor-
mányhivatal egyik – ha nem 
– legfontosabb célja a me-
gye demográfiai és gazdasá-
gi helyzetének javítása, ezál-

tal a népességmegtartó erő 
növelése és a felzárkóztatás 
megteremtése.

A veszélyhelyzet sem tán-
torított el céljaink megvaló-
sításától, Békés megye a fej-
lődés útján jár. Csökken az 
álláskeresők száma, mintegy 
150 ezren dolgoznak szűkebb 
pátriánkban. Az agrárium 
szereplői tavaly rekordössze-
gű 59,5 milliárd forintos tá-
mogatásban részesültek, az 
idei kérelmek előlegeit orszá-
gosan is kiemelkedő mérték-
ben fizettük ki. A megyében 
megújulnak az utak: terve-
zik az M47-est, több szaka-
sza is elkészült már az M44 
gyorsforgalmi útnak, Békés 
ez által bekapcsolódott az or-
szág közúti vérkeringésébe. 
A kormányhivatal számos, 
nemzetgazdasági szempont-
ból kiemelt beruházás során 
koordinálja az eljárásokat, 
elég csak a mezőhegyesi Mé-
nesbirtokot, a szabadkígyósi 
Wenckheim-kastélyt, a gesz-
ti Tisza-kastélyt, a gyu-
lai Airbus-beruházást vagy 
több Békéscsabát érintő be-
ruházást említenünk.

A Megváltó születésére, a 
betlehemi csillag felragyo-
gására készül a keresztény 
világ. Az advent a legszen-
tebb csodára várakozás idő-
szaka. Éppen ezért fontos, 
hogy ünneplőbe öltöztetett 
lélekkel és igaz szívvel tud-
junk szeretni és hálát adni.

A Békés Megyei Kormány-
hivatal nevében meghitt, ál-
dott, kegyelmekben gazdag 
karácsonyt és egészségben, 
sikerekben, eredményekben 
gazdag békés, boldog új esz-
tendőt kívánok a választóke-
rület valamennyi lakosának!

DR. TAKÁCS ÁRPÁD  
KORMÁNYMEGBÍZOTT

A projektre vonatkozó be-
szerzési eljárások folyamat-
ban vannak, a kivitelezési 
munka kezdete a következő 
év első hónapjaitól várha-
tó. A  projektnek köszönhe-
tően az önkormányzati hi-
vatal épületének felújítása, 
parkoló kialakítása valósul-
hat meg. Lakónépesség vo-
natkozásában az a törekvé-
sünk, hogy az elhagyatott 
házainkba fiatalok, csalá-
dok költözzenek, amire fo-
lyamatos igény mutatkozik. 
Vannak olyan rendezetlen 
tulajdonviszonyú ingatlan-
jaink, melyek az állami esz-
közkezelőhöz kerültek, így 
jelenleg nem értékesíthe-
tők. Ezeket kellene haszno-
sítani és, persze megóvni az 
enyészettől.

– Említette a polgármeste-
ri hivatal épületének kor-
szerűsítését, egyéb nyertes 
pályázataik is vannak?

– Szoros együttműködés-
ben vagyunk Csabaszaba-
di Szlovák Önkormányza-
tával, így több eredményről 
is be tudok számolni. Ők pá-
lyáztak a „Nemzetiségi célú 
beruházási, felújítási és 
karbantartási tevékenysé-
gek 2021. évi költségvetési 
támogatása” kiírásra, amin 
635 400forintot ítéltek meg 
részükre. Ebből a forrás-
ból történik a  tanyai isko-
lák emléktermének kiala-
kítása, amihez a települési 
önkormányzat biztosít he-
lyiséget. A  munkálatokat a 
szlovák elnök irányításával 
a települési önkormányzat 
foglalkoztatottjai végzik. 
Továbbá, ugyancsak az idén, 
az út menti keresztek fel-
újítására beadott pályáza-
tuk is pozitív elbírálásban, 
650 000 forint támogatás-
ban részesült. A  keresztek 
felújítását Magyarország 
Kormánya támogatta a 
Nemzetközi Euchariszti-
kus Kongresszus Évében. E 
program keretében a Szalay, 
a Gera és a Beliczey kereszt 
kapott új külsőt. Pályáza-
ti forrásból két kereszt újul-
hatott meg,  míg a Beliczey 
kereszt Csabaszabadi Szlo-
vák Önkormányzat saját 
forrása terhére valósítot-
ta meg. A  kivitelezésben 
részt vettek Szelekovszky 
László fafaragó és a fia, va-
lamint Simon Csaba kő-
faragó, továbbá  a szlovák 
önkormányzat elnökének 
irányításával Csabaszaba-
di Község Önkormányzatá-
nak közfoglalkoztatottjai is. 
A  keresztek felújítási mun-
káit ökumenikus istentisz-

telet keretében Blősz Atti-
la, római katolikus plébános 
és Nagy Zoltán, evangélikus 
esperes áldották meg.

– Ezek az együttműködések 
azt sugallják, hogy élénk 
lehet a civil élet is közsé-
gükben. 

– Igen, az! Büszke is va-
gyok rá, hogy nálunk valós 
értékalapú közösségi élet 
zajlik. Viszonylag sokat va-
gyunk együtt, a Csabasza-
badiért Egyesület, a szlo-
vákság, a falu összetart, 
települési rendezvényein-
ket közösen szervezzük. 

– A pandémia alatti intézke-
dések mennyire befolyásol-
ják a helyiek életét?

– Minél kisebb egy tele-
pülés, annál csendesebb 
életmódot élnek az embe-
rek, lassabb tempóban tel-
nek a hétköznapok, a vá-
rosban lakókhoz képest 
kevesebb kényelmi dolog 
érhető el helyben, ezért ele-
ve kevesebb dologról kellett 
lemondanunk a járvány mi-

att is. Amikor enyhültek a 
szabályok, a közösségi élet 
is beindult. Örültünk egy-
másnak és az idelátogatók-
nak. 

– Milyen terveik vannak a 
jövőt illetően? 

– Egy és öt éves időtartam 
közé teszem az olyan tele-
pülésképi célokat is szol-
gáló közlekedésfejlesztés 
megvalósítását, mint az el-
maradt járdafelújítások, 
energetikai korszerűsíté-
sek, a közvilágítás-korsze-
rűsítések és egy szabadidős 
park kialakítása – sorol-
ta elképzeléseiket a polgár-
mesterasszony. – Csabasza-
badinak nagyon fontos az 
együttműködés a környe-
ző településekkel, de a me-
gyeszékhely partnerségét is 
erősíteni szükséges, hiszen 
az agglomerációt hosszú 
távon jellemzi a közvetlen 
vonzáskörzetébe tartozó 
településekkel való szoros 
kulturális, gazdasági, kom-
munális és szolgáltatási 
kapcsolat.

– Az együttműködésekről 
jut eszembe, hogy az egyik 
kiemelten veszélyes ke-
reszteződése a választó-
kerületnek a Békéscsa-
ba-Csabaszabadi közötti 
4432-es, és az Újkígyóst va-
lamint Gerendást összekötő 
4431-es utak „találkozása”, 
ahová körforgalmat tervez-
nek az érintett települések 
vezetői. 

– Már elkészült a kivite-
li terv, és a települési ren-
dezési terv részmódosítása 
is hamarosan jóváhagyás-
ra kerül. A  közművek elhe-
lyezkedése miatt a tervezők 
szerint a legolcsóbb és leg-
praktikusabb megoldás az, 
ha új nyomvonalon érnek 
össze az egymást kereszte-
ző utak. Ez a nyomvonal pe-
dig, Csabaszabadi közigaz-
gatási határán belül van, így 
a települési önkormányzat-
nak módosítania kellett a 
települési rendezési tervet. 
Ehhez nem rendelkeztünk 
a szükséges, közel kétmil-
lió forintnyi szabad forrás-
sal, ezért Herczeg Tamás 
képviselő úr Gyopáros Al-
párhoz, a Modern Telepü-
lések Fejlesztéséért felelős 
kormánybiztoshoz fordult 
segítségért, hogy a Kor-
mány soron kívül biztosít-
son forrást a több települést 
és nagyon sok ott közlekedő 
biztonságát érintő beruhá-
záshoz szükséges terv elké-
szülhessen. A  Magyar Köz-
lönyben is megjelent, hogy 
Csabaszabadi Község Ön-
kormányzata közúti csomó-
pont műszaki tervezésére 
1 905 000 forintot támoga-
tásban részesül a 1642/2021 
(IX. 21.) számú kormányha-
tározat értelmében. Ez a be-
ruházás is fontos lesz az it-
teni lakosoknak, csakúgy, 
mint az M44 gyorsforgalmi 
úthoz kapcsolódóan meg-
épült Fürjesi csomópont, 
amely lényegében közvetlen 
kapcsolatot biztosít a gyors-
forgalmi úttal.

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL
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Elengedhetetlenek 
a pályázati források

Az érintett települések vezetői Herczeg Tamás képviselővel a leendő körforgalmi csomópontnál

Szeverényi Attiláné 15 éve vezeti Csabaszabadit
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Szavazzon a Közösség-díjra!
Békés megye 1. sz. válasz-
tókerületének országgyűlé-
si képviselőjeként 2021-ben 
hagyományteremtő szán-
dékkal kitüntető díjat ala-
pítottam a választókerület 
településein (Békéscsaba, 
Csabaszabadi, Csorvás, Ge-
rendás, Kétegyháza, Két-
soprony, Kondoros, Sza-
badkígyós, Telekgerendás, 
Újkígyós) működő civil 
szervezetek, közösségek te-
vékenységének elismerésé-
re. Településenként évente 
1 db díj adományozható.

A „Közösség-díj”-at az 
adott településen műkö-
dő közösségek (jogi szemé-
lyiséggel rendelkező civil 
szervezetek, jogi személyi-
séggel nem rendelkező kö-
zösségek) közül az kaphat-

ja, amely az előző évben a 
legtöbbet tette az alábbi te-
rületek valamelyikén: kul-
túra, közművelődés, hagyo-
mányőrzés, sport, képzés, 
ismeretterjesztés, tele-
pülésfejlesztés, közösség-
fejlesztés, szociális te-
vékenység, környezet- és 
természetvédelem, polgári 
védelem.

2022-ben ismét meghir-
detem a Közösség-díjat, 
amelyre 2022. február 1. és 
február 28 között adhatják 
le szavazataikat online fe-
lületen és papír alapú szava-
zással. 

A díjak átadására minden 
évben március hónapban ke-
rül sor. 

Egy személy csak egy sza-
vazatot adhat le kizárólag az 

állandó lakcíme szerinti te-
lepülésen működő közösség-
re. A szavazólapon/inter-
netes felületen a szavazatot 
leadó személy köteles megad-
ni nevét, állandó lakcíme sze-
rinti települését (utca, ház-
szám nélkül) és életkorát. 
A díj meghirdetése és a sza-
vazás részletei az inter-
neten, a helyi Polgármes-
teri Hivatalokban és a 
helyi nyomtatott médiá-
ban kerülnek közzétételre. 
Az adományozott díj: 60 ezer 
Ft pénzjutalom, valamint ok-
levél, mely tartalmazza a „KÖ-
ZÖSSÉG-DÍJ” megnevezést, 
továbbá a díjazott közösség 
nevét, a település nevét, ahol a 
közösség működik és a díj ado-
mányozásának évszámát.

Herczeg Tamás

A s ze retet t ürelm es , jósá gos; a s ze retet n e m ir igykedik , 
a s ze retet n e m ké rkedik , n e m f uvalkodik . 

Ne m v i selkedik bántóan , n e m ke res i a m a ga h a s z n át , 
n e m ge r jed h ara gra , n e m ró ja fel  a ross zat!

Ne m ö r ül a h ami ssá gn ak , d e együt t ö r ül a z iga zsá ggal . 
Min d e nt elfed e z ,  min d e nt hi s z ,  min d e nt re m él ,  min d e nt elt ű r. 

A s ze retet soh a el n e m múlik

( Pál el ső l e vel e a ko r inthu s iakh oz 13 , 4 - 8 .)

Pá l a Postol g on dol atáva l k í vá nok jó egész séget, 
szer etettelj es, á ldott k a r ácson y t 

és boldog új eszten dőt!

 Herczeg Tamá s
 Csaba s zaba di o rs zá ggy ű l és i ké p v i sel ő je

Recept
Almarózsa
Ha Csabaszabadi, akkor ALMA! Az Almanapi almás 
sütik versenyére is lehet vele nevezni!

HOZZÁVALÓK 6 DB-HOZ
• 2 darab leveles tészta (500 gramm)
• 4 darab alma 
• 4 ek cukor (+ a tésztára) 
• 1 darab citrom 
• 1 tk fahéj 
• porcukor a tetejére

ELKÉSZÍTÉS
Az almákat tisztítsuk meg, a magházukat távolítsuk el, 
majd vágjuk félbe őket,  szeleteljük 2-3 milliméter vas-
tagságúra.
Egy nagy edényben, amiben kényelmesen elférnek az al-
maszeletek, vizet forralunk, beletesszük a cukrot és a cit-
romlevet, majd az almákat. Nem az a célunk, hogy az al-
mákat szétfőzzük, épp csak annyira főzzük meg őket, 
hogy könnyen hajlíthatóak legyenek a szeletek. Ezt az 
eredményt 2-3 perc alatt érhetjük el.
A leveles tésztát nyújtsuk ki, majd vágjuk 6 egyforma 2,5 
centiméter széles csíkra, a csíkokat szórjuk meg 1-2 evő-
kanál cukorral, majd rakjuk a leszűrt  almákat a cukros 
tésztára, szórjuk meg fahéjjal és tekerjük fel.
Az almarózsákat sütőpapírral bélelt tepsire vagy muffin 
formába helyezzük, légkeveréses sütőben, 180 fokon 25-
35 perc alatt aranybarnára sütjük, tálalásnál porcukor-
ral megszórjuk. forrás: sobors.hu

Közösség-díjasok lettek
Herczeg Tamás, ország-
gyűlési képviselő többféle 
kitüntető díjat alapított 
választókerülete telepü-
lésein. A Közösség-díj, 
a helyben működő civil 
szervezetek, közösségek 
tevékenységeinek elisme-
résére. Ő maga is számos 
közösséggel, civil szer-
vezettel dolgozott együtt 
az elmúlt évtizedekben, 
több formális vagy nem 
formális közösségnek 
volt, vagy tagja még ma 
is. Meggyőződése, hogy 
a civil szerveződések 
nagyon sokat tudnak hoz-
zátenni egy-egy település 
életéhez a kultúra, a köz-
művelődés, a hagyomány-
őrzés, a sport, a képzés, 
az ismeretterjesztés, a 
településfejlesztés, a 
közösségfejlesztés, a 
szociális tevékenység, 
a környezet- és termé-
szetvédelem, a polgárőr 
mozgalom illetve egyéb 
civil tevékenységek terü-
letén. Ez motiválta, hogy 
az adózott képviselői jöve-
delméből 60 ezer forint 
pénzjutalommal együtt 
azon közösségek kap-
ják meg a Közösség-díj 
elismerést, amelyekről a 
helyben élők azt mondják, 
hogy a legtöbbet tettek 
lakóhelyükért. A szava-
zatok alapján a 2020. évi 
tevékenységéért ezt a 
kitüntető címet vehette 
át a Csabaszabadiért 
Egyesület. 

Kesjárné Erős Erzsébet, 
a díjnyertes közösség veze-
tője szerint egy ilyen elis-
merés, főleg kistelepülésen, 
egyenesen hiánypótló. Or-
szággyűlési képviselő úr-
nak az a szemlélete, ami-
vel mögé is tud látni egy-egy 
civil szervezet munkájá-
nak, erőfeszítéseinek abból 
is adódhat, hogy ízig-vérig 
közösségi ember, legalább-
is arról tett tanúbizonysá-
got már az elmúlt 20 évben 
is, amióta Erzsébet ismeri. 

Természetesen nagyon 
örültünk a díjnak és a vele 
járó összegnek, amit már 
el is költöttünk, hozzátet-
tük egy pályázati forráshoz, 
melyet a tanyai iskolák em-
lékét őrző kiállításhoz hasz-
náltunk fel. Egyesületünk 
ezerkilencszáz-kilencven-
hétben alakult, két év múlva 

lett közhasznú státuszunk. 
Sokrétű tevékenységeink 
vannak, nullától száz  éves 
korig kínálunk elfoglaltsá-
gokat. Többek között szer-
vezünk adventi gyertya-
gyújtást, amire az idei első 
vasárnapon Csabaszaba-
di Község Önkormányza-
ta és a Csabaszabadi Szlo-
vák Önkormányzat közös 
szervezésében került sor. 
A  pályázatokon való sike-
res részvételhez is fontosak 
ezek az együttműködések, 
a települési önkormányzat 
egyébként is segíti a mun-
kánkat. Gyakran vagyunk 
így együtt partnerek a ren-
dezvényeinken. Legtöbb-
ször a Csabaszabadi Szlo-
vák Közösségi Házban, vagy 
a Beliczey Ház-ban tartjuk a 
közösségi összejöveteleket 
– avatott be a részletekbe 

az elnökasszony, aki tizenöt 
éve áll az egyesüle élén. 

Elmondta, hogy hagyo-
mány még náluk a batyus 
újévi köszöntő, az ünnepkö-
rökhöz kötődő játszóházak, 
a gyereknap, az Almanap, a 
Nemzetiségek napja. Ren-
dezvényeiken nagy hang-
súlyt fordítanak a magyar 
és a szlovák kultúra, vala-
mint a hagyományok ápo-
lására, a generációs együtt-
létekre. 

Elsősorban kulturális 
egyesületnek mondanám a 
miénket, mert tömörítjük 
a Szlovák klub, a Határon 
túli magyar kapcsolatokat 
ápoló klub, a Környezetün-
kért klub, a Senior klub tag-
jait, de a polgárőrök is kö-
zénk tartoznak. Valóban 
Csabaszabadiért vagyunk 
mindnyájan! A  Senior klub 
heti rendszerességgel ta-
lálkozik. Ősszel felidéztük 
a kukoricatörés és a kukori-
ca fosztóka hagyományait. 
A  szlovákiai PreHradište 
egyesülettel tizenhat éve 
írtunk alá együttműködé-
si megállapodást, rendsze-
resen látogatjuk egymás 
programjait, de a pandémia 
kicsit felülírta ezeket a vi-
ziteket. Egyesületünk évek 
óta jelentet meg képesla-
pot a településünkről, fali-
naptárt is szoktunk kiadni. 
Tartalmas közösségi életet 
élünk, számos megvalósí-
tandó tervünk van. Bízunk 
benne, hogy a jövőben még 
többen ismerik meg egye-
sületünk tevékenysége ál-
tal is Csabaszabadit!

Közösség-díjban részesült a Csabaszabadiért Egyesület


